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 تداوم سوداگری در ملک
با معاملات تهاتري ده ها میلیاردی! 
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وحید حاجی پور

 ترجیح وزارت جهاد كشاورزي
براي واردات سموم به جاي تولید در داخل

 در صورت حمایت از صنعت تولید سموم
2/7میلیون دلار امكان صادرات خواهیم داشت

فعالان حوزه تولید سم مدعي هستند، وزارت جهاد کشاورزي واردات 
سم را که هزینه بسیار بیشتري دارد، جایگزین تولید داخل کرده است. 
عملكرد دولت در باره سموم نشان مي دهد که آنها دو دلار ارز یارانه اي 
به تولید داخل مي دهند اما س�ه دلار ب�ه واردات اختصاص مي یابد. 
فعالان حوزه توليد س��م در كش��ور با انتقاد از واردات بي رويه سموم 
كشاورزي معتقدند با اينكه ظرفيت توليد در كشور بسيار است، اما در 
يكسال گذشته واردات سم از 12 درصد به 52 درصد رسيده است، در 
حالي كه اگر ارز به توليد كنن��دگان بدهند 30 درصد ارزبري كمتر از 
واردات خواهد داشت. آنها از نحوه اختصاص ارز به توليد  كنندگان هم 
گلايه داش��ته و گفته اند براي تأمين مواد اوليه ارزي كه قرار است، به 
توليد كنندگان داده شود آنها ماه ها در صف قرار مي گيرند و در نهايت 
تخصيص داده نمي شود اما وارد كنندگان به راحتي ارز خود را دريافت 

و سموم وارد مي كنند. 
محمدناصر علائي نيا، عضو هيئت مديره انجم��ن صنايع توليد كننده 
سموم كشور در نشس��ت خبري گفت: 60 شركت فرمولاسيون سموم 
در كشور وجود دارد كه آزمايشگاه هاي مجهزي دارند و مي توانند همه 
گونه س��م را در داخل كش��ور فرموله كنند اما وزارت جهاد كشاورزي 
ترجيح مي دهد، به جاي به كارگيري اين ش��ركت ها س��م آماده را از 
كشورهاي ديگر وارد كند. وي تأكيد كرد: صنعت فرمولاسيون در داخل 
كش��ور نيم قرن تجربه دارد و به پختگي كامل رسيده است و مي تواند 
صرفه جويي ارزي براي كشور داشته باشد. سؤال اينجاست كه چرا اين 
چراغي كه سال هاست روشن نگه داشته ايم برخي مي خواهند، آن را در 
جايي ديگر روش��ن كنند. اتفاقاً گراني ارز فرصت خوبي براي صادرات 
است و بايد از توليد داخل حمايت شود. اين فعال اقتصادي تصريح كرد 
كه در سال هاي گذشته ايران صادر كننده سموم به كشورهاي منطقه 
از جمله تركيه بود، اما امروز در سايه عدم حمايت دولتي به وارد كننده 
كامل تبديل شده ايم. وي با بيان اين س��ؤال كه در شرايط كمبود ارز 
چرا به جاي حمايت از توليد داخل بايد واردات انجام شود، گفت: سال 
گذش��ته 250 ميليون دلار براي تأمين مواد تكنيكال اختصاص يافت 
اما 52 درصد اين اعتبار به واردات سم آماده پرداخت شد، در حالي كه 
مي توانستند مواد تكنيكال را وارد كشور كنند و اينها در داخل توسط 
ش��ركت هاي داخلي فرموله مي ش��دند. علائي نيا تأكيد كرد: عملكرد 
دولت در باره سموم نشان مي دهد كه آنها دو دلار ارز يارانه اي به توليد 

داخل مي دهند، اما سه دلار به واردات اختصاص مي يابد. 
  قان�ون من�ع واردات محص�ولات مش�ابه داخل�ي اجرایي 

نمي شود
اين مسئول تصريح كرد:  قانوني وجود دارد كه به موجب آن اگر محصول 
مش��ابه داخلي وجود دارد، واردات آن انجام نشود، اما اين قانون درباره 
آفت كش ها رعايت نمي شود و همچنان شاهد سيل واردات هستيم. چرا 
در شرايط محدوديت ارزي به جاي حمايت از توليد داخل كه مي تواند 
30 درصد صرفه جويي ارزي نسبت به واردات داشته باشد، ارز را به واردات 
مي دهند. عضو هيئت مديره انجمن صنايع توليد كننده سموم تأكيد 
كرد: بخش فرمولاسيون سموم كش��ور از كشورهايي مثل هند و چين 
هم شرايط بهتري دارد. سمومي كه در داخل كشور توليد مي شود تحت 

استاندارد فائو است كه استاندارد بسيار سختگيرانه اي دارد. 
علائي ني��ا در بخش ديگري از س��خنان خ��ود گفت :  در ح��ال حاضر 
ش��ركت هاي توليد كننده س��م با يك چهارم ظرفي��ت كار مي كنند و 
اگر از اين بخش حمايت ش��ود تا 9 برابر ميزان مص��رف داخل مي توان 
به كش��ورهاي ديگر صادر كرد. وي گفت: مصرف سموم كشور سالانه 
30 هزار تن است، در حالي كه ظرفيت توليد ما 300 هزار تن مي باشد. 
اگر متوسط قيمت هر سم را 10 دلار فرض كنيم، در صورت حمايت از 

اين بخش 2/7ميليون دلار امكان صادرات خواهيم داشت. 
عضو هيئت مديره انجمن صنايع توليد كننده سموم گفت:  متأسفانه در 
سال هاي گذشته ارز 4هزارو200 توماني اين بخش را فلج كرد. اين يك 
سياست شكست خورده اي است كه متأسفانه دولت آن را اجرايي مي كند. 
وارد كنندگان با ارز 4هزارو200 توماني وارد مي كردند، اما شركت هاي 
داخلي براي تأمين نيازشان نمي توانستند با ارز 4هزارو200 تومان  وارد 
كنند و در اين رقابت شكس��ت مي خوردند. وي عنوان كرد: ممنوعيت 
صادرات اشتباه ديگري بود كه توليد كنندگان داخل را زمينگير كرد. 
قبل از ممنوعيت سموم كشور ما به كش��ورهاي منطقه صادر مي شد، 
اما ممنوعيت صادرات باعث شد بازارهاي خود را از دست بدهيم. عضو 
هيئت مديره انجمن صنايع توليد كننده سموم به نكته ديگری اشاره 
كرد و گفت:  متأس��فانه با اينكه به اذعان خود وارد كنندگان 25 درصد 
سموم مورد نياز وارداتي است، اما سال گذشته 52 درصد سهم واردات 
بوده است. در صورتي كه از بخش سموم حمايت شود، توان صادرات به 

كشورهاي عراق، تركيه، آذربايجان، قزاقستان و ازبكستان را داريم.

در ش�رایطي که این روزها اطلاعات معاملات 
مس�كن هاي لوکس تهران با ارزش هاي دهها 
میلیارد توماني در جامعه خبر ساز شده است، 
یك تحلیلگر اقتصادي می گوید: بازار مسكن 
به دلیل جهش بیش از اندازه قیمت ها و ضعف 
توان مال�ي طرف تقاض�ا قفل اس�ت و بخش 
قابل ملاحظه اي از مب�ادلات اندکي هم که در 
بازار انجام مي گیرد، معام�لات تهاتري ملك 
با ملك اس�ت، این دس�ت مبادلات مي تواند 
با هدف دس�تكاري ن�رخ مس�كن و افزایش 
نرخ ها انجام گیرد، اخیراً مع�اون وزیر راه نیز 
دلی�ل توقف انتش�ار گزارش هاي مس�كن را 
گمراه کننده بودن اطلاعات خام سامانه ثبت 
معاملات ام�لاک و مس�تغلات عن�وان کرد. 
در حالي ك��ه ديتاي آم��اري گزارش هاي بخش 
مسكن مركز آمار و بانك مركزي، اطلاعات خام 
سامانه ثبت معاملات مسكن املاك و مستغلات 
است،  اخيراً معاو ن وزير راه و شهرسازي اطلاعات 
خام اين س��امانه را جهت ارزش��گذاري مسكن 
غلط ان��داز دانس��ت و گفت: با ح��ذف معاملات 
مس��كن منطقه يك تهران ميانگين نرخ هر متر 
مربع مس��كن در اين ش��هر از 24ميليون تومان 
به مح��دوده 10 ميليون تومان كاه��ش مي يابد. 
در همين راس��تا يك تحليلگ��ر اقتصادي گفت: 
بسياري از املاك موجود در كش��ور اصلًا امكان 
نقد ش��وندگي ندارد، به طور نمونه از 2ميليون و 
600 هزار واحد مسكوني تهران ماهانه حتي نيم 
درصد هم مبادله انجام نمي گيرد و تازه بخش قابل 
ملاحظه اي از مبادلات در بازار مس��كن تهاتري 
اس��ت. بدين ترتيب ام��كان دارد مالكان نزديك 
به 3ميليون مسكن خالي از سكنه براي افزايش 
قيمت املاكشان در بازار ملك هاي خود را تهاتر 
كنند تا نرخ هاي نجومي در سامانه ثبت معاملات 
مسكن هنگام محاسبه قيمت های كل بازار مسكن 

درج شود. 
  داده هاي خام سامانه ثبت معاملات املاک 

تو زرد از آب در آمد
اگر گزارش ه��اي بخش مس��كن مرك��ز آمار يا 

بانك مركزي را رصد كنيد، مي بينيد كه مبناي 
گزارش هاي بخش مس��كن، ديتاي خام دريافت 
شده از سامانه ثبت معاملات املاك و مستغلات 
است. البته تا پيش از اين وزارت راه و شهرسازي 
هم از همين اطلاع��ات براي اس��تخراج قيمت 
مس��كن اس��تفاده مي كرد كه چند ماهي است 
متوجه گمراه كنن��ده بودن اين اطلاعات ش��ده 

است. 
  گزارش ها گمراه کننده است 

محمود زاده، معاون وزير راه و شهرسازي اخيراً در 
پاسخ به اين پرسش كه چرا وزارت راه و شهرسازي 
آمارهاي بخش مسكن تابستان را منتشر نكرده 
است، گفت: اطلاعات خام سامانه ثبت معاملات 
املاك و مستغلات گمراه كننده است، به  طوري 
كه با حذف اطلاعات مس��كن منطقه يك تهران 
ميانگين ن��رخ هر متر مربع مس��كن در تهران از 
24 ميليون تومان به محدوده 10 الي 15ميليون 

تومان سقوط مي كند. 
  26درصد معاملات سامانه پرتي است

اين اظهارات اولين باري نيس��ت ك��ه به فاجعه 
آماري در حوزه مس��كن اش��اره دارد، زيرا پيش 
از اين قلي خس��روي يكي از مس��ئولان اتحاديه 
املاك نيز به انحراف 26  درصدي آمارهاي سامانه 
املاك اش��اره كرده  ب��ود، وي در گفت وگويي در 
اسفند سال 98 گفت: برخي معاملات و قراردادها 
بنابه دلايلي ثبت نمي ش��ود به همين منظور ما 
بازرسان را به برخي بنگاه هاي املاك فرستاديم 
تا وضعيت را بررسي كنند. شايد اين اقدام براي 
فرار از ماليات باش��د. اين اظهار نظر در شرايطي 
مطرح مي شود كه به اعتقاد كارشناسان اقتصادي 
حجم مبادلات مسكن آنقدر نزول كرده است كه 
ديگر مبناي مناسبي براي كشف قيمت مسكن 
نيست، اما صاحبان ميليون ها خانه خالي از سكنه 
و همچني��ن بنگاه هاي مش��اوره املاك ذي نفع 
افزايش قيمت مسكن هستند، زيرا ارزش دارايي 
صاحب خانه خالي با رشد قيمت مسكن افزايش 
مي يابد و بنگاه هاي مش��اوره املاك نيز به دليل 
وابستگي كارمزدش��ان به ارزش معامله از رشد 

بهاي مسكن انتفاع مي برند. 
به هر روي نرخ مس��كن آنق��در بر اث��ر خطا در 
ارزش��گذاري جهش يافته است كه افكار عمومي 
در انتظار اصلاح شديد قيمت در اين بازار همانند 
بورس اوراق بهادار هستند، اما بايد ديد بانك هايي 
ك��ه رگ حياتش��ان و ارزش دارايي هايش��ان به 
نرخ مسكن وابسته اس��ت، در زمان اصلاح بازار 
ملك مي خواهند چه كنند. برخي از تحليلگران 
معتقدند بانك ها بايد به س��رعت ادغام شوند تا 
بدين طريق بتوانند در برابر اصلاح قيمت در حوزه 

مسكن ترازنامه هايي قابل قبول داشته باشند. 
از سوي ديگر كس��ب درآمد كانون سردفتران و 
مجموعه هايي چون شهرداري و ماليات از حوزه 
نقل و انتقال مس��كن نيز در ركود بازار مسكن و 
رش��د قيمت ها مؤثر بوده اس��ت كه درآمد زايي 
مجموعه هاي فوق را از دوش قيمت مسكن بايد 
تا حد ممكن حذف كرد، زيرا مبناي هزينه هاي 
تحميلي از س��وي مجموعه هاي ف��وق به بخش 
مسكن اصلًا مشخص نيست و نرخ ها را تا جايي 
بالا برده كه نقد شوندگي قيمت برخي از املاك 

افسانه است. 
  مسكن مشكل نقد شوندگي دارد 

عمده مبادلات تهاتري است
در همين رابطه يك تحليلگر اقتصادي گفت: بازار 
مسكن قفل شده اس��ت و بسياري از مسكن هاي 

موجود اصلًا امكان نقد شوندگي ندارد. 
محمد حسين اديب اظهار داشت: به طور نمونه از 
2ميليون و 600 هزار واحد مسكوني تهران ماهانه 
حتي نيم درصد هم مبادله انجام نمي گيرد و تازه 
بخش قابل ملاحظه اي از مبادلات مسكن تهاتري 

يا ملك با ملك است. 
در پي نشر اظهارات معاون وزير راه و شهرسازي 
مبني بر اينكه اطلاعات خام سامانه ثبت معاملات 
املاك و مستغلات به عنوان داده هايي كه مركز 
آمار و بان��ك مركزي بر اس��اس اي��ن اطلاعات 
ارزشگذاري در حوزه مس��كن را انجام مي دهند، 
گمراه كننده اس��ت و با حرف معاملات مس��كن 
منطقه يك ته��ران ميانگين نرخ ه��ر متر مربع 

مسكن از 24ميليون تومان به محدوده 10 ميليون 
تومان كاهش مي ياب��د، اطلاعات معاملات دهها 
ميليارد توماني مناطق لوكس مسكن در فضاي 

مجازي انتشار يافته است. 
  مسئولان پاسخ دهند 

امروز افكار عمومي از وزير راه و شهرسازي، رئيس 
كل بانك مرك��زي، مركز آم��ار، وزارت صمت و 
اتحاديه ام��لاك و اعضاي كميس��يون عمران و 
كارشناسان اقتصادي بخش مسكن و شهرداري و 
شوراي عالي شهر سازي و سازمان برنامه و بودجه 
استان تهران مي پرس��ند، چرا با ادغام معاملات 
مسكن هاي لوكس دهها ميليارد توماني تهران كه 
مشخص نيست خريدار اين دست املاك اشخاص 
حقيقي هس��تند يا حقوقي، با معاملات مصرفي 
مسكن به نحوي ميانگين گيري مي شود كه قيمت 
در بازار به شدت ركودي مسكن نيز به طور مجدد 
افزايش يابد، در واقع زمان تغيير شيوه نرخ گذاري 

در بازار مسكن تهران فرا رسيده است. 
  رئیس جمهور: این قیمت ها واقعي نیست
اخيراً رئيس جمهور به صراحت عنوان داشت كه 
نرخ هاي كنوني مسكن با اقتصاد ايران همخواني 
ندارد، اما مراك��ز آمار گيري چون بانك مركزي و 
آمار بايد توضيح دهند تا چه زماني مي خواهد بر 
مبناي اطلاعات غلط انداز سامانه ثبت معاملات 
املاك و مستغلات به شكلي گزارشگري كنند كه 

موجب تداوم ركود تورمي بازار مسكن شود. 
  نهادهاي نظارتي ورود کنند

 از سوي ديگر با توجه به اينكه ايجاد گراني هاي 
مصنوعي هدف دش��منان اس��ت تا زمينه س��از 
اعتراضات ش��ود از نهادهاي نظارتي درخواست 
مي شود، معاملات مسكن را با ارزش هاي نجومي 
مورد بررس��ي قرار دهند، زيرا ب��ه گفته محمد 
حسين اديب، تحليلگر اقتصادي بخش زيادي از 
معاملات مسكن تهران تهاتري است، اين دست 
معاملات مي تواند ب��ا هدف دس��تكاري قيمت 
مسكن انجام گيرد، از اين رو در كنار انتشار تمامي 
معاملات بايد مبادلات با ارزش هاي قابل ملاحظه 

رصد شود.
  77درصد معاملات مسكن غیرمصرفی 

است 
با وجود اينكه حدود 77 درصد خريد و فروش ها 
در بازار مس��كن اي��ران را معاملات س��وداگرانه 
تش��كيل می دهد، هنوز طرح ماليات بر عايدی 
سرمايه اندر خم يك كوچه مانده و از كميسيون 

اقتصادی مجلس فراتر نرفته است.
به گزارش ايسنا، قلی  خس��روی، رئيس اتحاديه 
مش��اوران املاك تهران با بيان اينكه 77 درصد 
معام��لات ب��ازار مس��كن در اي��ران را تقاضای 
سرمايه ای تش��كيل می دهد، اظهار كرد: در اين 
شرايط قيمت ها دائماً بالا می رود و اقشار متوسط و 
پايين روز به روز از مسكن مناسب دورتر می شوند. 
از سوی ديگر پرش های قيمتی در بخش مسكن، 
كاهش معاملات را در پی دارد و با توجه به پيشران 
بودن صنعت ساختمان، اقتصاد كشور تحت تأثير 
قرار می گيرد. كارشناس��ان معتقدند اگر ماليات 
بر عايدی س��رمايه در بخش مس��كن عملياتی 
ش��ود، در كنار ماليات بر خانه ه��ای خالی، تأثير 
بسزايی در خروج بازار مسكن از حالت سرمايه ای 
به حالت مصرفی مي گذارد و می تواند به كنترل 
قيمت ها منجر شود، البته ماليات خانه های خالی 
به تصويب مجلس رسيده، اما شورای نگهبان به 
آن ايراداتی وارد كرده، از اين رو ايرادات برطرف و 
به شورا ارسال شده كه هنوز شورای نگهبان پاسخ 

نداده است.

بیدار شوید
چند روز پيش بود كه روزنامه »جوان« در يادداشتی به شگردهای وزارت 
نفت برای فرار از پاسخگويی به نهادهای نظارتی پرداخت و با اشاره مستند 
به چند مصداق كه چگونه اين وزارتخانه با برگزاری و ابطال مناقصات برای 
پروژه ها و تغيير مداوم ش��رح كار آنها، منافع ملی را به خطر انداخته و طی 
هفت سال اخير، ميلياردها دلار ضرر به كشور وارد آورده است، اشاره كرد. 
در پاسخ به اين يادداشت، وزارت نفت جوابيه ای را ارسال كرد كه وفق قانون 
مطبوعات روز گذشته منتشر شد، اما اين جوابيه چنان از شلختگی و آلزايمر 
رنج می برد كه گويی نويسنده آن، حتی نمی دانسته وزير نفت پيش تر چه 
گفته بود. وزارت نفت در جوابيه خود، تحريم را ترجيع بندش قرار داده و ادعا 
كرده است كه با توجه به شرايط تحريم های ظالمانه طی چند سال اخير و 
كمبود منابع مالی، عقب ماندگی در پروژه ها و عدم پيشرفت امور، طبيعی 
است. به بيان ساده تر، وزارت نفت با چنگ زدن به تحريم سعی دارد هرگونه 
قصور را بر گردن تحريم ها بيندازد، در صورتی كه فراموش كرده است شخص 
وزير نفت در تاريخ 18 خرداد 93 به مجلس رفت و يك ادعای بزرگ را مطرح 
كرد. زنگنه در آن جلس��ه گفت حتی در ش��رايط تحريم تا پايان سال 96 

می توانيم به ظرفيت توليد 5/7 ميليون بشكه در روز برسيم.
اگر وزارت نفت تحريم ها را بهانه می كند و می خواهد در جامه تحريم ها، 
خود را از كم كاری ها مبرا كند، پس چگونه است كه وزير نفت از افزايش 
توليد نفت و ميعانات به ميزان 5/7 ميليون بشكه در پايان سال 96 سخن 
گفته بود. زنگنه يا سر مجلس و مردم كلاه گذاشته است يا اصولاً، چنين 
نمايشی برای آن بوده كه وزير نفت از خود يك چهره فنی و »مجاهد« در 
حوزه اقتصاد بتراشد. اي كاش وزارت نفت به جای بهانه كردن تحريم ها به 
روند سرمايه گذاری در صنعت نفت ايران در چهار سال پايانی دولت دهم 
و ركوردزنی آن در توسعه بالادست اشاره می كرد تا مشخص شود چطور 
آن روزها همه  چيز در مسير توسعه قرار داشت و طی دو سال اخيری كه 
تحريم های ثانويه و نه جهانی، عليه ايران شكل گرفته، دستاويز جديدی 

برای توجيه ناكارآمدی ها خلق شده است!
در بخش ديگر اين جوابيه آمده است كه در اين دولت توليد گاز از پارس 
جنوبی افزايش  يافته و توليد از ميادين غرب كارون چند برابر شده است؛ 
اين هم از عجايب روزگار است كه وزارت نفت روی اعدادی مانور می دهد 
كه بخش اعظم آن در دولت گذش��ته انجام  شده و دولت فعلی با پيش 
بردن بخش اندك كار و »قيچی كردن« روبان افتتاح، قصد دارد آن را به 
نام خود تمام كند. در بخش ديگری از اين جوابيه به نيروهای متخصص 
و جوانی اشاره  شده كه با سن زير 40س��ال برای كشور افتخارآفرينی 
كرده اند. اگر منظور وزارت نفت از اين جوانان، شاگردان دانشگاهی آقای 
وزير هستند كه بدون يك روز كار كارشناس��ی به مديريت های ارشد 
نفت نائل شده اند، اين حرف پذيرفتنی است كه واقعاً اقدام بی نظيری 
در تاريخ صنعت نفت بود، اما اگر منظورشان، ويژه خواری مديران نفتی 
استخدام » فله ای« نمايندگان مجلس با مدارك تحصيلی فقه، الهيات، 
معماری، مطالعات اجتماعی و... اس��ت، ديگر مجال��ی برای بی نظير 

ندانستن عملكرد وزارت نفت نمی ماند!
در بخش اعظمی از جوابيه وزارت نفت به حاشيه پرداخته  شده است و قصد 
ندارد به خميرمايه نقد مطرح  ش��ده در خصوص چندباره شدن برگزاری و 
ابطال مناقصات و تغييرات مكرر ش��رح كار پروژه ها بپردازد. تنها در بخش 
پايانی اين جوابيه آمده است كه وزير نفت بارها به مجلس رفته و به سؤالات 
پاسخ داده است. در اين بخش هم هيچ اشاره ای به شگردهای زنگنه برای فرار 
از پاسخگويی نشده كه اين نشان می دهد وزارت نفت همچنان به كلی گويی 
مشغول است، آن هم به شكل ابتدايی خود و سعی دارد با توجيهات نخ نمای 
خود »كوچه علی چپ« را برای عبور انتخاب كن��د. به وزارت نفت توصيه 
می شود يك بار ديگر يادداشت منتشر شده در اين جريده را مطالعه كند و به 
جای فرافكنی و عنوان كردن مباحث بی ارتباط به آن يادداشت پاسخ دهد 
كه دليل انفعال هفت  ساله در بالادس��ت نفت چه بوده و چه كسی مسئول 

ضررهای تحميلی به كشور است، البته به جز تحريم ها!

 بورس داغ وام خواهی از بانک را 
در خرداد ماه كاهش داد؟

وزیر اقتصاد اواخر س�ال گذش�ته مدعی ش�ده بود ک�ه تنها 30 
درص�د از ادعای تأمین مال�ی هزارهزار میلی�ارد تومانی بانك ها 
تأمین مال�ی جدید بوده اس�ت و انتظ�ار می رف�ت وام خواهی از 
بانك ها در س�ال 99 تشدید ش�ود اما آمارها نش�ان می دهد در 
خرداد ماه امس�ال 587 ه�زار و 576 میلی�ارد توم�ان از منابع 
بانك ه�ا ب�ه وام تبدی�ل نش�ده اس�ت ک�ه ج�ا دارد دلی�ل آن 
را سیس�تم بانكی توضیح ده�د، ام�ا در کل از آنجایی ک�ه بازار 
س�رمایه در خرداد ماه داغ بوده، امكان دارد تأمی�ن مالی از بازار 
س�رمایه توجهات ب�ه وام خواهی از بان�ك را کاهش داده باش�د.

در خرداد ماه امسال نسبت تسهيلات به نقدينگی به عدد 77/8 درصد 
رس��يده اس��ت. در واقع 587 هزار و 576 ميليارد تومان از منابع در 
اختيار بانك ها به وام تبديل نشده اس��ت. به نظر می رسد علت اصلی 
پديده فوق رشد قابل توجه نرخ سود سپرده بانكی بوده است.  البته بايد 
توجه داشت كه در ماه مذكور بازار سرمايه داغ بوده و امكان دارد تكيه 
بر بازار سرمايه توجه به مقوله تأمين مالی را از طريق بانك به حاشيه 
برده باشد. اگرچه برخی معتقدند بالا بودن نرخ سود تسهيلات دليل 
كاهش وام خواهی بوده است، اما در سال جاری به دليل رشد قيمت ها 
و ضعف درآمد خانوار  ممكن اس��ت نياز به وام خواهی از سوی خانوار 

كاهش پيدا كرده باشد.

هادی    غلامحسینی
  گزارش   یک

علی حدادی اصل     |     آنا


